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برنامه اي براي 
افزايش قيمت مسکن مهر نداريم

عض��و هي��ات مدي��ره ش��رکت 
عم��ران ش��هرهاي جديد اعلام 
ک��رد: ب��ا توجه ب��ه اينک��ه اکثر 
پروژه ه��اي مس��کن مه��ر در 
ش��هرهاي جديد کش��ور تکميل 
ش��ده و در حال تحويل هس��تند، 
قيمتهاي نهايي پروژه ها در سال 
گذشته مشخص شد و افزايش قيمت نداشته ايم. حسن روانفر در 
گفت وگو با ايس��نا، اظهار کرد: ش��رکت عمران ش��هرهاي جديد 
پي��رو پرس��ش هاي اخي��ر برخي خبرگزاريها و رس��انه ها مبني بر 
افزايش قيمت تعدادي از پروژه هاي مسکن مهر شهرهاي جديد 
کش��ور اين موضوع را تأييد نمي کند. وي افزود: قيمت واحدهاي 
مس��کن مهر از س��ال گذش��ته نهايي ش��ده که پيمانکاران اين 
موض��وع را پذيرفته ان��د و ب��ر طبق آن موظ��ف به تکميل واحدها 
هس��تند.  ب��ه اعتق��اد م��ا با وجود افزايش تس��هيلات از ۳۰ به ۴۰ 
ميليون تومان کمک خوبي به متقاضيان و پيمانکاران ش��ده و لذا 
افزاي��ش قيم��ت، توجيهي ندارد. عضو هيات مديره ش��رکت مادر 
تخصص��ي عمران ش��هرهاي جديد تاکيد ک��رد: هيچ پيمانکاري 
حق مطالبه بدون هماهنگي با شرکت عمران شهرهاي جديد را 

از متقاضيان نداشته و اين کار خلاف قانون است.
 به گفته روانفر، هرگونه خبر و گمانه زني مبني بر افزايش قيمت 
واحدهاي مس��کن مهر در ش��هرهاي جديد کشور، نادرست است 
و اع��لام مي کني��م قيمت هاي نهاي��ي طبق مصوبات قبلي پابرجا 

خواهد بود.

هدفگذاري راه آهن براي جابجايي 20 ميليون 
تن بار و 43 ميليون مسافر در سال 96

عضو هيات  مديره شرکت راه آهن 
با اش��اره به هدف گذاري ش��رکت 
راه آه��ن ب��راي رس��يدن به جابه 
جاي��ي 2۰ ميلي��ون تن ب��ار و ۴۳ 
ميلي��ون مس��افر در س��ال جاري 
گفت: در برنامه شش��م توس��عه و 
سند تفصيلي نيز دستيابي سهم بار 
و مس��افر به ترتيب۳۰ و 2۰ درصد درنظر گرفته ش��ده اس��ت. به 
گزارش تجارت، »س��عيد رس��ولي« افزود: در س��ال 1۳95 رکورد 
حمل بار از س��وي راه آهن شکس��ته ش��د و شاهد حمل ۴۰ ميليون 
و ۴۰۰ هزار تن بار در ش��بکه سراس��ري راه آهن بوديم. به گفته 
وي، در اي��ام اوج ت��ردد ن��وروزي )از 25 اس��فند 95 تا 17 فروردين 
96(، يک  ميليون و 7۰۰ هزار مس��افر جابجا ش��د. وي افزود: در 
س��ال گذش��ته نزديک به ۳5۰ واگن فرس��وده با عمر بالاي ۴5 
س��ال از ن��اوگان ريل��ي خ��ارج ش��دند و با اس��تفاده از روش هاي 
مختلف بهره وري و برنامه ريزي توانس��تيم قطارهاي گردشگري 
را راه ان��دازي و حج��م جاب��ه جايي مس��افر را افزايش دهيم. عضو 
هيات  مديره راه آهن گفت: در ايام پيک، با بازرسي هاي مستمر از 
روند فعاليت هاي خدمات رس��اني در ايس��تگاه ها، ش��اهد افزايش 
خدمات رس��اني باکيفيت در ايس��تگاه ها و قطارهاي مس��افري 
بودي��م. رس��ولي ب��ا تاکيد بر اينکه امس��ال با ان��رژي مضاعف در 
مجموع��ه مديريت راه آه��ن برنامه ها را پيگيري مي کنيم، افزود: 
برنامه هاي توس��عه اي مصوب ش��ده بسياري در دست اجرا داريم 
که بايد از همه فرصت ها براي دس��تيابي به اهداف اس��تفاده کنيم 

تا در پايان برنامه شاهد تحولات ريلي در کشور باشيم.
  وي گفت: البته اجرا و تکميل پروژه ها نياز به سرمايه گذاري  دارد 
اما با توجه به اينکه ش��رايط بين المللي به نفع راه آهن اس��ت، بايد 
اميدوار باش��يم و براي تحقق اهداف، برنامه هاي خود را جدي تر 

پيش ببريم.

فرودگاه هاي تهران 
 از ۷ تا ۱۱ صبح تعطيل است

معاون عمليات هوانوردي شرکت 
 29 روز  در  گف��ت:  فرودگاه ه��ا 
هم��ه  ارت��ش(  )روز  فروردي��ن 
پروازهاي ۳ فرودگاه امام خميني، 
مهرآب��اد و پيام از س��اعت 7:۳۰ تا 

11:۳۰ انجام نمي شود.
به گزارش تجارت به نقل از شرکت 
فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران، سعيد اکبري اظهار کرد: به منظور 
حفظ ايمني پرنده هاي شرکت کننده در رژه روز ارتش جمهوري 
اس��لامي ايران، کليه پروازهاي غير نظامي فرودگاه هاي مهرآباد، 
امام خميني )ره( و پيام از ساعت 7:۳۰ تا 11:۳۰ روز 29 فروردين 
لغو شده است. وي افزود: پيش از اين با صدور اطلاعيه هوانوردي 
طي يک ماه گذش��ته به همه ش��رکت هاي هواپيمايي داخلي و 
خارجي اعلام ش��د که در اين س��اعات پروازهاي مسافري و باري 
انجام نمي شود. اکبري تصريح کرد: همچنين همه ايرلاين هاي 
داخلي و خارجي از اين موضوع مطلع هستند و بايد اين برنامه را به 
اطلاع مسافران خود رسانده و برنامه پروازي خود را طوري تنظيم 
کنند که خارج از ساعات اعلام شده پرواز داشته باشند. مسافران 
مي توانند براي کس��ب اطلاعات بيش��تر براي پروازهاي فرودگاه 
مهرآباد با شماره تلفن 199 و براي پروازهاي فرودگاه امام خميني 

)ره( با شماره تلفن ۰96۳۳ تماس بگيرند.

زيرساخت هاي مخابراتي
 براي انتخابات فراهم است

 سخنگوي شرکت مخابرات 
اي��ران ب��ه فراه��م ب��ودن 
زيرس��اخت هاي مخابرات��ي 
مورد نياز انتخابات اشاره کرد 

و گفت:همه نيازه
نامزده��اي  ارتباط��ي  اي 
انتخاب��ات در اس��رع وق��ت 
در اختي��ار آن��ان ق��رار داده 

مي شود.
'محمدرض��ا بي��د خ��ام' در گفت و گو با ايرنا ادام��ه داد: داوطلبان 
انتخاب��ات دوازدهمي��ن دوره رياس��ت جمهوري و ش��وراي هاي 
اسلامي شهر و روستا در زمينه تلفن همراه و تلفن ثابت با مشکلي 
مواجه نخواهند شد و همه نيازهاي آنان در سريعترين زمان ممکن 

برطرف خواهد شد.
مدي��رکل رواب��ط عمومي ش��رکت مخابرات ايران خاطرنش��ان 
س��اخت:بخش ارتباط��ات همواره نيازه��اي کانديداها را برطرف 
خواه��د ک��رد و اگر مش��کلي ايجاد ش��ود در زماني کوتاه برطرف 

خواهد شد.
بيدخ��ام گف��ت: ارتباطات م��ورد نياز باجه هاي اخذ راي نيز در ايام 

برگزاري انتخابات تا حد ممکن بدون مشکل برقرارخواهد شد.
انتخابات دوازدهمين دوره رياست جمهوري همزمان با انتخابات 
پنجمين دوره ش��وراهاي اسلامي ش��هر و روستا و نخستين ميان 
دوره اي دهمين دوره مجلس ش��وراي اس��لامي 29 ارديبهش��ت 

ماه برگزار مي شود.

پيشخوان

راه ومسکن
معاون برنامه ريزي و اقتصاد حمل و نقل شرکت 
راه آهن در بازديد از دهمين نمايشگاه بانک،بيمه 
و ب��ورس از توافق��ات کلي اي��ن نهاد با بورس در 
رابطه با راه اندازي صندوق پروژه هاي ريلي خبر 
داد و گفت: اين توافقات به سمت عملياتي شدن 

در حال پيشروي است.
ب��ه گزارش ايس��نا، ن��ورالله بيرانون��د در دهمين 
نمايش��گاه بين المللي بورس، بانک و بيمه، يکي 
از محورهاي توس��عه اي کش��ور را راه آهن عنوان 
ک��رد و گف��ت: حمل و نقل ريل��ي از اولويت هاي 
وزارت راه اس��ت. اين مجموعه براي تحقق رشد 
و پيشرفت خود نيازمند منابع مالي است و درنظر 
دارد بخش��ي از آن را از طريق بازارس��رمايه تامين 
کند. از طرفي بورس، داراي سازوکارهاي خاص 
و ابزارهاي متنوع مالي جديدي است که مي تواند 

زمينه ساز تحقق اين مهم باشد.
وي اف��زود: راه آه��ن جمهوري اس��لامي ايران، 
تعاملات��ي را با بازار س��رمايه آغ��از و بحث هاي 
کارشناس��ي در اين رابطه انجام داده اس��ت. البته 
در س��ال گذش��ته هم اين نهاد به صورت محدود 
از امکانات بازارس��رمايه اس��تفاده  کرده است. اما 
واقعيت اين اس��ت که اکنون به دنبال اس��تفاده 
بيش��تر از ظرفيت هاي جدي��د و ابزارهاي متنوع 

مالي در اين رابطه است. 
بيرانون��د از توافق��ات کلي اي��ن نهاد با بورس در 
رابط��ه ب��ا اين ابزارها خب��ر داد و گفت: اين طرح 
در حال حاضر به س��مت عملياتي ش��دن حرکت 
مي کند. به طور مثال، "صندوق پروژه" به عنوان 

يک��ي از اي��ن ابزارها که ب��راي پروژه هاي بزرگ 
و زيربنايي قابل اس��تفاده اس��ت، مورد نظر اين 
مجموعه قرار گرفته است. به اين معني که يکي 
از شرکت هاي خصوصي که مجري پروژه است، 
صندوقي را با همکاري بورس تش��کيل و از اين 

طريق به مش��ارکت در تضمين س��ود پروژه مورد 
طرح کمک مي کند. 

معاون برنامه ريزي و اقتصاد حمل و نقل شرکت 
راه آهن همچنين از تلاش براي تشويق و کمک 
ش��رکت هاي خصوصي در تبديل دارايي هايشان 

به صکوک از جمله صکوک اجاره خبر داد و افزود: 
در حال حاضر راه آهن ش��رايطي را فراهم کرده 
که س��بب افزايش س��ودآوري و کاهش ريسک 
چنين شرکت هايي شده است و با ايجاد جذابيتي 
بيش��تر براي بازار سرمايه در تلاش است شرايط 

اس��تفاده بيش��تر از اوراق صکوک در حوزه ريلي 
فراهم شود. 

اي��ن مس��ئول حوزه حمل و نق��ل ريلي به اوراق 
قراض��ه راه آهن نيز اش��اره ک��رد و ادامه داد: قرار 
اس��ت اوراق قراضه راه آهن که حجم عظيمي از 
قراضه هاي کش��ور را تش��کيل مي دهد، با توافق 
بورس کالا در اين بازار و به صورت ادواري عرضه 
و به فروش رسانده شود که البته اين کار با توجه 
به شفافيت و قابليت رقابت در بورس کالا نتيجه 

مثبتي خواهد داشت. 
بيرانوند در خصوص شعار سال 1۳96 و سخنان 
مقام معظم رهبري در خصوص اقتصاد مقاومتي، 
توليد و اش��تغال و اقدامات در نظر گرفته ش��ده در 
خصوص تحقق اين شعار و برنامه هاي اين حوزه 
گفت: راه آهن جمهوري اس��لامي ايران همسو با 
ديگر نهادها براي رس��يدن به اين مهم در حال 
تهي��ه برنام��ه اي عملياتي ا س��ت که جزئيات آن 
متعاقبا اعلام خواهد ش��د. ضمن آنکه همانطور 
ک��ه مي داني��د راه آهن يکي از صنايعي اس��ت که 
اش��تغال ب��ادوام و بلند م��دت دارد؛ به طوري که 
س��رمايه گذاري در اين حوزه هميش��ه به سرمايه 
گ��ذاري روي درخت گردو تش��بيه مي ش��ود. به 
اين معني که ديربازده اما پايدار و مس��تمر اس��ت 
و درگير نوس��انات موجود در بس��ياري از مشاغل 
ب��ه عنوان يک��ي از معضلات مهم بخش توليد و 
اش��تغال نيس��ت، به همين جهت برنامه هاي اين 
حوزه در راس��تاي اش��تغال پايدار تواني بالقوه و 

مناسب دارد.

معاون راه آهن از توافق با بورس تهران خبر داد؛

راه اندازي صندوق پروژه هاي ريلي

عضو هيأت مديره انبوه سازان مسکن با تاکيد بر اينکه 
اختصاص آورده متقاضيان براي آماده سازي واحدهاي 
مس��کن مهر غيرقانوني اس��ت، گفت: سازنده ها نبايد 

چوب مديريت در شهرهاي جديد را بخورند.
اي��رج رهب��ر در گفت وگ��و با فارس، با اش��اره به اينکه 
بع��د از اظه��ارات بنده در خص��وص اينکه نبايد آورده 
متقاضيان صرف آماده سازي زمين شود مديران شهر 
جديد پرديس گلايه  مند ش��دند، گفت: قطعا اگر طرح 
تهاتر اجرا مي ش��د به نفع متقاضيان مس��کن مهر بود و 
باز هم تاکيد مي کنم که نبايد آ ورده متقاضيان صرف 
آماده س��ازي زمين هاي 99 ساله که زمين هاي دولتي 
است شود. وي با اشاره به اينکه به نوعي اظهارات بنده 
منعکس داده ش��د که انبوه سازان قصد افزايش قيمت 
دارند افزود: براساس دستورالعمل شماره ۳ در دي ماه 
92 مبلغ 128 هزار تومان به هر متر مربع واحد مسکن 
مهر پرديس تعلق گرفت و قيمت ساخت هر متر را در 

قرارداد منعقد شده به ۳7۳ هزار تومان افزايش داد.
رهب��ر خاطرنش��ان کرد: از هم��ان تاريخ تاکنون هيچ 
مبلغي به اين قيمت درج ش��ده در قرارداد اضافه نش��ده 
اس��ت اما متاس��فانه ش��رکت عمران درخواست هاي 
جديدي که به هيچ وجه در قرارداد ذکر نشده است را 

از قبل انبوه سازان تامين مي کند.
عضو عيان مديره انجمن انبوه س��ازان مس��کن گفت: 
درخواس��ت ش��رکت عمران از سازندگان اين است که 
انبوه س��ازان درب هاي ضد س��رقت و اعلان حريق در 
واحدهاي مسکوني مهر نصب کنند اين در حالي است 
که اين موارد قطعا به سازندگان هزينه اضافي تحميل 

خواهد کرد.
رهبر با تاکيد بر اينکه انبوه سازان هم علاقمند هستند 
که اين موارد اضافه شده را در ساخت و ساز واحدهاي 

مسکن مهر اجرا کنند تا امنيت در واحدهاي ساخته شده 
بالا برود،گفت: به هر حال اين موارد باعث مي شود در 
هر متر بيش از 6۰ هزار تومان به قيمت تمام شده ساخت 
اضافه شود. به گفته وي، علي رغم اين موارد ذکر شده 
تاکيد ما اين است که سازنده نبايد چوب مديريت انجام 
شده در شهرهاي جديد را بخورد چرا که حال که سقف 
تس��هيلات به ۴۰ ميليون تومان افزايش يافته نبايد از 

متقاضيان پول اضافي دريافت شود.
شرکت عمران شهر پرديس در پاسخ به مصاحبه چند 
روز پيش رهبر عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان 
ک��ه اع��لام کرده بود "با اجرا نش��دن طرح تهاتر که از 
سوي انبوه سازان در سال هاي گذشته مطرح شد قطعاً 
هيچ اجحافي در حق متقاضيان نمي شد بنابراين باز هم 
تأکيد مي کنيم نبايد آورده متقاضيان صرف آماده سازي 
زمين هاي 99 س��اله مي شد" جوابيه اي به خبرگزاري 

فارس ارسال کرد.
ش��رکت عمران ش��هر جديد پرديس در واکنش به اين 
مصاحبه اعلام کرد که با گذشت ۴ سال از انعقاد قرارداد 
با انجمن انبوه سازان براي ساخت مسکن مهر متأسفانه 
جز بهانه جويي و تقاضاي مکرر افزايش قيمت ها چيزي 

ديده نشده است.

آوردهمتقاضيانمسکنمهرنبايدصرفآمادهسازيپروژههاميشد
با تکميل 1۰ هزار واحد مس��کن مهر، راه افتادن قطار 
برقي، س��رعت بخش��يدن 1۴ باب مدرس��ه و هفت باب 
مسجد مي توان اميدوار بود که هشتگرد تا شش ماه آينده 
وضعيت مناس��ب تري به خود بگيرد.  به گزارش ايس��نا؛ 
براي شهر جديد هشتگرد 55 هزار واحد مسکوني تعريف 
شده که ۳8 هزار واحد آن تکميل شده، 1۰ هزار واحد باقي 
مانده و مابقي فاقد متقاضي است. براي تمام اين واحدها 
فضاهاي آموزشي و مراکز درماني در حال آماده سازي 
است. همچنين پروژه قطار برقي، شبکه آب و فاضلاب، 
1۴ باب مدرسه، هفت باب مسجد، هشت باب مجتمع 
تجاري و دو باب کلانتري در دست اجرا است که پيشرفت 
فيزيکي هريک از اين موارد متفاوت اس��ت. ش��بکه آب 
و فاضلاب با وجود مش��کلاتي که در نقاط مختلف اين 
ش��هر وجود دارد کمابيش در حال انجام اس��ت. 1۴ باب 
مدرسه هم براي اين شهر ساخته مي شود که پيشرفت 
فيزکي 7 باب بالاي 6۰ درصد و 7 باب ديگر بين 1۰ تا 
۴۰ درصد اس��ت. اما از بين هش��ت باب مجتمع تجاري 
چهار باب داراي پيشرفت 1۰۰ درصد و مابقي پيشرفتي 
بين ۳۰ تا 59 درصد دارند. از بين هفت باب مسجد نيز 
يک باب تکميل ش��ده و مابقي در وضعيت صفر تا 8۴ 
درصد قرار دارند. دو باب کلانتري نيز براي اين شهر در 
حال س��اخت اس��ت که هردو داراي پيشرفت 29 درصد 
هستند. پروژه قطار حومه اي مهرشهر � هشتگرد نيز که 
گفته مي شود بيش از 9۰ درصد پيشرفت فيزيکي دارد 
هم اکنون با معارض مواجه است و مديرعامل شهرهاي 
جديد وعده داده در صورت رفع مشکلات حقوقي مترو 

اين شهر تا شش ماه آينده تکميل خواهد شد.
بنا به گفته نريمان، شهر جديد هشتگرد کشش حدود 5۰ 
هزار واحد مسکن مهر رانداشت، ولي دولت قبل تصميم 
بر اجراي آن گرفت و عدم برنامه ريزي در ايجاد واحدهاي 

مس��کن مهر و فراهم نبودن زيرس��اخت ها مشکلاتي را 
بوج��ود آورد. ب��ا اين حال ۳8 ه��زار واحد تاکنون افتتاح 
ش��ده اس��ت. اما در روزهاي اخير که مسوولان شرکت 
عمران ش��هرهاي جديد با اس��تفاده از خطوط اعتباري 
دولتي براي امور زيربنايي و افزايش تسهيلات از ۳۰ به 
۴۰ ميليون تومان پيگير سرعت بخشيدن به پروژه هاي 
مس��کن مهر هستند، ظاهرا پيمانکاران در هشتگرد نيز 
به مانند پرديس بناي ناسازگاري گذاشته و صحبت هايي 
مبني بر عدم س��اخت و س��از و تحويل مسکن مهر بيان 
مي کنند که نريمان در اين باره گفت: ضوابط و مقررات 
بر قراردادهاي پيمانکاران حاکم اس��ت و انبوه س��ازان و 
پيمانکاران متعهد شدند و بايد به موقع تحويل دهند. با 
توجه به تورم و نرخ ارزها قيمت هاي پايه را ترميم کرديم 
و پيمانکاران متعهد شدند با ترميم هاي صورت گرفته و 
با پرداخت هايي که انجام مي دهيم پروژه در حال اتمام 
باشد. سود منطقي را براي پيمانکاران در نظر گرفته ايم 
و اگر مش��کلي داش��ته باشند جلسات کارشناسي برگزار 
مي کنيم. سه شهر جديد پرديس، پرند و هشتگرد که با 
هدف هدايت سرريز جمعيت در اطراف کلان  شهر تهران 
ايجاد ش��دند با مش��کلاتي همچون نبود خطوط ريلي 

مناسب، نبود شغل و ... دست و پنجه نرم مي کنند.

هشتگردوضعيتمناسبتريبهخودميگيرد

بررسي آخرین وضعيت سه قرارداد فروش هواپيما به ایران
سه قرارداد فروش هواپيما به ايران عليرغم آنکه با سخت گيريهاي 
حقوقي کشورمان، قطعي به نظر مي رسد، اما همچنان از سوي 
منابع خارجي به ديده ترديد نگريسته شده و اما واگرهايي درباره 

آنها مطرح مي شود.
ب��ه گ��زارش مهر ؛برهان محمودي: ش��رکت هواپيمايي هما در 
تاريخ 2 دي ماه 95 قرارداد خريد 1۰۰ فروند هواپيما را با شرکت 
ايرباس به امضا رس��اند. بر اس��اس اين قرارداد که ميان فابريس 
برژيه، مدير هواپيماس��ازي ايرباس و فرهاد پرورش، مديرعامل 
ايران اير به امضا رس��يد، قرار ش��د از ابتداي سال 2۰17 ميلادي، 
در يک بازه 1۰ س��اله اين هواپيماها وارد کش��ور شوند. همچنين 
ايران اير در قراردادي ديگر در تاريخ 21 آذر 95، قرارداد خريد 8۰ 
فروند هواپيماي مسافري با شرکت آمريکايي بوئينگ را به امضا 
رساند که بر اساس آن مقرر شد از ابتداي سال 2۰18 هواپيماهاي 
بوئينگ مدل هاي 7۳7 و 777 در يک بازه زماني 1۰ س��اله وارد 
ناوگان هما ش��ود. آخرين قرارداد نيز ميان ايران اير با ش��رکت 
چندمليتي - عمدتا ايتاليايي و فرانسوي- ATR به عنوان يکي 
از شرکت هاي وابسته به ايرباس در تاريخ 21 فروردين 96 به امضا 
رسيد که بر اساس آن مقرر شد 2۰ فروند هواپيماي ملخي وارد 
ناوگان هوايي هما ش��ود. قرارداد ايرباس و بوئينگ بس��يار زودتر 
از انتظار به مرحله اجرا رسيد و امتناع برخي کشورها در تحويل 
گرفتن هواپيماهاي سفارش شده، موجب شد بوئينگ و ايرباس 
تحويل اين هواپيماها به ايران را در دستور کار قرار دهند. در همين 
راستا تا به حال ۳ فروند هواپيماي ايرباس در تاريخ هاي 2۳ دي 
95، 21 اسفند سال گذشته و 5 فروردين 96 تحويل ايران شده و 
قرار است يک فروند بوئينگ به عنوان اولين فروند از قرارداد ايران 
اير و بوئينگ نيز طي دو هفته آينده تحويل ايران شود. همچين 
قائم مقام وزير راه و شهرسازي چند روز قبل خبر داد که ۴ فروند 

اي تي آر نيز تا دو هفته آينده وارد کشور مي شود. با اين وجود و 
علي رغم تاکيد مسئولان ايراني بر قطعي بودن اين قراردادها و 
لحاظ شدن تمام مسائل حقوقي جهت حفظ منافع کشورمان در 
ص��ورت اعم��ال تحريم هاي جديد، اما هنوز منابع خارجي به اين 

قراردادها به ديده ترديد مي نگرند.
ب��ه وي��ژه آنکه در مورد اخير هواپيماهاي اي تي آر، عليرغم آنکه 
قائم مقام وزير راه و شهرسازي رسما از قطعي شدن قرارداد طي 
روزهاي گذش��ته و تحويل ۴ فروند در دو هفته آينده خبر داده، 
ولي هنوز شرکت فرانسوي � ايتاليايي اي تي آر هيچگونه موضع 
رسمي در قبال اظهارات فخريه کاشان نداشته و استراتژِي سکوت 
را در پيش گرفته است. اين سکوت در کنار ابهامات و تاخيرهايي 
که در فرايند امضاي اين قرارداد وجود داشت، آينده اين قرارداد را 
با اما و اگرهاي بيشتري مواجه کرده است. چرا که شرکت کانادايي 
تأمين کننده قطعات اي تي آر در جريان مذاکرات اين ش��رکت 
با ايران اعلام کرد مس��ئوليت تامين قطعات براي هواپيماهايي 
که به ايران تحويل داده خواهد شد را نخواهد پذيرفت و همين 
مساله باعث شد فرايند مذاکره ايران با اين شرکت طولاني تر از 
حد انتظار شود. در نهايت نيز گويا شرکت اي تي آر به ايران تعهد 
داده است که بعد از تحويل هواپيماها، راسا اقدام به تامين قطعات 
مورد نياز خواهد کرد و نيازي به حضور و همکاري شرکت کانادايي 
نيس��ت. با اين وجود گويا هنوز کش��مش هايي بين شرکت اصلي 
با شرکت کانادايي وجود دارد که موجب شده اي تي آر »قطعي 
شدن قرارداد فروش با ايران« را تأييد نکند و موضع »سکوت« را 
در پيش بگيرد. اين ابهامات و ترديدها، در مورد دو قرارداد بوئينگ 
و ايرباس نيز وجود داش��ت به گونه اي که برخي منابع خارجي 
عنوان کردند اين قراردادها برخلاف اعلام مقامات ايراني هنوز 
به قرارداد قطعي تبديل نشده اند و صرفا يک »MOU« يا تفاهم 

نامه هستند و به همين دليل هم هست که در بخش قراردادهاي 
وبسايت بوئينگ و ايرباس نامي از آنها ذکر نشده است.

البته در کنار اين مساله، موضع گيري مقامات آمريکايي نيز تند 
و خارج از انتظار بود به طوري که انتشار خبر تفاهم ميان شرکت 
هواپيمايي »آس��مان« ايران و شرکت هواپيماسازي »بوئينگ« 
آمريکا براي خريد هواپيما، با واکنش منفي کنگره امريکا روبرو 
ش��د. »جب هنس��ارلينگ« عضو جمهوري خواه و رئيس کميته 
مال��ي مجل��س نمايندگان آمريکا در واکنش به اين خبر، ايران را 
به انتقال س��لاح و نيرو به س��وريه متهم کرد و به موسس��ات مالي 

دخيل در فروش هواپيما به ايران، هشدار داد.
وي در بيانيه اي مکتوب با بيان اينکه بايد اطمينان يافت که ايران 
از هواپيماهاي مس��افربري براي انتقال نيرو به س��وريه اس��تفاده 
نمي کند، نوشت: »موسسات مالي آمريکايي و خارجي بايد بدانند 
که هيچ کس نمي تواند وانمود کند که از ريسک تأمين مالي اين 

توافق ها، اطلاع نداشته  است.«
بر اساس تفاهم بوئينگ و شرکت هواپيمايي آسمان، قرار است 
هواپيمايي آسمان ۳۰ فروند هواپيماي مسافربري بوئينگ 7۳7 
مک��س خري��داري کند که اين تعداد قابليت افزايش به 6۰ فروند 
را دارد؛ اين قرارداد به گفته قائم مقام وزير راه کشورمان، مجوز 
اوفک را نيز دريافت کرده است. نيويورک تايمز هم در گزارشي 
به نقل از ريچارد ابولافيا - نايب رييس تحليل در شرکت مشاوره 
تحقيقات هواپيمايي تيل گروپ- نوش��ت: »همواره برس��ر اين 
مساله درگيري وجود خواهد داشت. ترامپ وعده داده است در برابر 
ايران موضع محکمي اتخاذ کند اما از سوي ديگر مساله مشاغل 
توليدي در ميان هستند و گفتن اين که ما اين کار را به اروپايي ها 
مي دهيم واقعا دش��وار اس��ت.« در مورد قرار داد ايرباس نيز، بعد 
از امضا و تحويل اولين ايرباس، اظهار نظرهاي تندي عليه اين 

قرارداد در کنگره امريکا مطرح ش��د به طوري که پيتر روس��کام، 
يکي از اعضاي جمهوري خواه مجلس نمايندگان آمريکا طرحي 
را ارائه کرد که بر اس��اس آن تحقيقاتي از س��وي مدير س��ازمان 
اطلاعات ملي دولت ترامپ در مورد ايران اير و ديگر ايرلاين هاي 
ايراني انجام خواهد ش��د. قرار بود اين طرح، کنترل چنداني را بر 
هواپيماي ايرباس��ي که قبلًا به ايران تحويل داده ش��ده اعمال 
نکند، اما گفته شد بر اساس اين طرح، ايران اير نخواهد توانست 
ب��راي اي��ن هواپيماه��ا در خارج از ايران قطعات يدکي يا هرگونه 
خدمات تعمير و نگهداري دريافت کند. همچنين اگر شرکتي به 
اي��ران قطع��ات يا خدمات تعمير هواپيما ارائه دهد، از همکاري با 

بازار آمريکا محروم خواهد شد.
المانيتور نيز در گزارش��ي نوش��ت: »علاوه بر موانع پيش رو براي 
فروش هواپيماها به ايران، مسئله تامين مالي اين قراردادها نيز 

چالش هايي را براي اين تراکنش ها ايجاد کرد. 
به نظر مي رس��د عليرغم قطعي بودن اين قراردادها و در صورت 
پايبندي شرکت هاي هواپيماسازي غربي مبني بر تحويل کامل 
همه هواپيماهاي مندرج در قرارداد، اما قطعيتي در اجراي قراردادها 
وجود ندارد و سنگ اندازي مقامات دولتي و نمايندگان کنگره و 

سناي آمريکا، آينده اين قراردادها را با ابهام مواجه کرده است.

مسئولان در حالي بارها علت تورم بالاي ۴۰ درصدي در دولت 
دهم را تزريق پول پرقدرت بانک مرکزي به مسکن مهر اعلام 
مي کنند که قرار است همين بانک 2.۴ هزار ميليارد تومان به 
مسکن اجتماعي اختصاص دهد. به گزارش مهر، محمدجواد 
حق شناس معاون مسکن شهري بنياد مسکن چند روز قبل 
در گف��ت وگ��و ب��ا يکي از خبرگزاري ها، از آغاز طرح مس��کن 
اجتماعي در خرداد ماه س��ال جاري خبر داده و گفته بود اين 
طرح با اختصاص 2 هزار و ۴۰۰ ميليارد تومان از منابع بانک 
مرکزي براي س��اخت مس��کن 5 ميليون خانوار کم درآمد به 
صورت تسهيلات ارزان قيمت )با نرخ بهره 5 درصد( اجرايي 
خواهد شد. به گفته دست اندرکاران حوزه مسکن، گذشته از 
شائبه تبليغاتي بودن اعلام اين خبر در آستانه انتخابات رياست 
جمهوري و همچنين گذشته از تکرار وعده و وعيدهاي مکرر 
مسئولان وزارت راه و شهرسازي مبني بر آغاز طرح مسکن 
اجتماع��ي در طول ۴ س��ال دول��ت و تعويق مکرر تاريخ هاي 
اعلام شده، اين سؤال مطرح است که چرا دولتي که همواره 

خود منتقد سياست دولت قبل در حوزه مسکن- طرح مسکن 
مهر- بوده، همان روش را براي اجراي طرح مسکن اجتماعي 
برگزيده اس��ت؟ يکي از مهم ترين نقدهايي که کارشناس��ان 
اقتص��ادي نزديک به دول��ت و همچنين مقامات اقتصادي- 
اجتماعي دولت يازدهم نسبت به طرح مسکن مهر مطرح کرده 
و مي کنند، تورم زا بودن آن اس��ت؛ آنها مي گويند که دولت 
دهم بخش زيادي از منابع بانک مرکزي را که اصطلاحا پول 
پرقدرت ناميده مي شود، براي ساخت واحدهاي مسکن مهر 
به صورت تسهيلات ارزان قيمت خرج کرد و همين موضوع 
س��بب ايجاد تورم بيش از ۴۰ درصد ش��ده بود. به گفته برخي 
کارشناسان اقتصادي، راه حل رفع تورمِ حاصل از تزريق پول 
پرق��درت بان��ک مرکزي به جامعه، بازگرداندن همان پول به 
خزانه بانک مرکزي اس��ت؛ اين در حالي اس��ت که پولي که 

بان��ک مرکزي براي طرح مس��کن مه��ر تخصيص داده بود، 
همچنان در بانک مس��کن براي اتمام واحدهاي باقي مانده 
اين طرح در گردش اس��ت و وام گيرندگان در حال پرداخت 
اقساط خود هستند؛ بانک مسکن نيز از محل بازگشت اقساط 
تس��هيلات مس��کن مهر، پول ساخت واحدهاي باقي مانده را 
تأمين مي کند؛ بنابراين پولي به بانک مرکزي بازنگشته است. 
بر اساس مصوبه دولت يازدهم، خط اعتباري مسکن مهر به 
مدت 1۰ سال استمهال شده است � شايد بتوان نتيجه گرفت 
ک��ه ادع��اي دولت يازدهم مبني بر اينکه مس��کن مهر عامل 
ت��ورم ب��ود، چندان محلي از اعراب ندارد. از س��وي ديگر کل 
واحدهاي هدف گذاري ش��ده براي اجراي طرح مسکن مهر، 
2 ميليون و 22۰ هزار واحد بود که س��بب ش��د خط اعتباري 
بانک مرکزي براي اجراي اين طرح، ۴5 هزار ميليارد تومان 

در نظر گرفته ش��ود؛ با فرضِ وارد دانس��تنِ اين نقد که عامل 
تورم بالا در دولت دهم، تزريق منابع بانک مرکزي به مسکن 
مهر بود، اين سؤال مطرح است که چرا مجددا دولت يازدهم 
همين اقدام را براي مس��کن اجتماعي تکرار مي کند؟ ضمن 
اينکه مس��کن مهر تنها به 2 ميليون خانوار اختصاص يافت 
که اين ۴5 هزار ميليارد تومان هم به 5۰ هزار ميليارد تومان 
افزايش يافت و هنوز تکميل نشده است؛ چگونه دولت يازدهم 
مي خواهد با دو و نيم هزار ميليارد تومان براي 5 ميليون خانوارِ 
کم درآمد مسکن اجتماعي بسازد؟ همچنين بر اساس همين 
نظري��ۀ ت��ورم زا بودنِ تزريقِ پول بانک مرکزي به پروژه هاي 
عمراني، تزريق مبلغ 2 هزار و ۴۰۰ ميليارد تومان تسهيلات 
اين بانک به مس��کن اجتماعي مي تواند تورمي معادل 7 تا 8 
درصد ايجاد کند؛ بنابراين بايد مجددا منتظر بازگش��ت تورم 
دو رقمي در ش��ش ماهه دوم امس��ال باش��يم. البته در صورتي 
که وعده اخير مسکن اجتماعي، واقعا عملي شده و مجددا به 

پرونده وعده هاي معوقۀ وزارت راه و شهرسازي نپيوندد.

مسکن اجتماعي از خرداد کليد مي خورد

تزريق پول پرقدرت و تورم زا به مسکن اجتماعي


